
مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری و 
صنایع دستی استان مازندران: 

مازندران را از پنجره گردشگری 
سلامت به دنیا نشان می دهیم

اشکان جهان آرای - شهروند| مدیرکل میراث 
فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی استان مازندران 
با اش��اره به موقعیت مناس��ب میزبانی مازندران از 
برگزاری نخس��تین اجلاس گردش��گری سلامت 
کشورهای عضو اکو، گفت: خوشبختانه میهمانانی 
از همه کشورهای عضو داریم که این حضور فرصت 
مناس��بی را برای مازندران رقم خواهد زد تا بتوانیم 
ظرفیت های بالای این استان را به کشورهای عضو 
اکو معرفی کنیم.  »دلاور بزرگ نیا« اظهارکرد: این 
میزبانی در شرایطی که بسیاری از استان ها و کشور 
ترکیه متقاض��ی میزبانی آن بودند، برای ما بس��یار 
باارزش و حایز اهمیت است. البته در رسیدن به این 
میزبانی پیگیری های استاندار و تلاش اتاق بازرگانی 
کمک حال س��ازمان میراث فرهنگی، گردشگری 
و صنایع دستی ش��د. همچنین علاوه بر مسئولان 
نهادهای دیگری مانند وزارت بهداش��ت و دانشگاه 
علوم پزشکی چندین دس��تگاه اجرایی دیگر نیز در 
رس��یدن مازندران به این میزبانی تأثیرگذار بودند. 
او افزود: گام بع��دی ما پس از میزبانی بهره مندی 
از فرصتی اس��ت که برای رونق گردشگری سلامت 
در مازندران ایجاد شد. نخس��تین گامی که باید در 
این راه برداریم این است که میهمانان منطقه را که 
بازار هدف ما هستند با ظرفیت های سفر به منظور 
س��لامت و تندرس��تی در مازندران آشنا کنیم. این 
مهم ترین نکته ای است که ما باید به آن توجه کنیم. 

این مس��ئول خاطرنش��ان کرد: قرار است امروز، 
ف��ردا و پس ف��ردا برنامه های مختلف��ی در اجلاس 
برگزار ش��ود که هرکدام از آنها به ش��کلی سعی در 
جلب نظر میهمانان به ظرفیت های بالای مازندران 
در گردشگری س��لامت دارد. 6 پنل علمی در طول 
روزه��ای 27 و 28 و 29، بازدی��د از مراک��ز درمانی 
اس��تان و افتتاح دو بیمارستان در چالوس و آمل که 
معرف ظرفیت های گردش��گری س��لامت استان 
اس��ت، بخش��ی از برنامه های این اجلاس سه روزه 
است. در شهرستان رامس��ر هم از فضاهای مناسب 
طبیعت گردی و آب درمانی و فضاهای مناسبی که 
می تواند در خدمت سلامتی و تندرستی مسافران 
باشد بازدید خواهد شد.  مدیرکل میراث فرهنگی، 
گردشگری و صنایع دس��تی استان مازندران گفت: 
یکی از بخش های جدی این کنفرانس نمایش��گاه 
تخصصی گردش��گری س��لامت اس��ت که شامل 
معرفی فرصت ها و ظرفیت های س��رمایه گذاری در 
بخش گردشگری سلامت اس��ت. کشور ما همین 
حالا هم با قابلیت های درمانی و آب و هوای مناسب، 
توجه گردش��گران این بخش را به خود جلب کرده 
است. اما هدف ما این اس��ت که این توجه به سمت 
مازندران بیش��تر ش��ود و ظرفیت های گردشگری 
سلامت مازندران بیشتر مورد توجه کشورهای عضو 
اکو قرار بگیرد.  بزرگ نیا با بیان این که هر گردشگر 
سلامت سه برابر گردشگر معمولی هزینه می کند، 
اظهارکرد: مطمئنا برای هدفمند شدن فعالیت های 
رفاهی، فضاهای طبیعت گردی و منابع آب درمانی 
و همه فضاهایی ک��ه در بخش درمان وج��ود دارد، 
این کنفرانس می تواند تأثیرگذار باشد.  این مسئول 
خاطرنش��ان کرد: گردشگری س��لامت با تعریفی 
که ما از گردشگری س��لامت داریم یک حرکت نو و 
تازه است. از گذشته به بهانه تمدد اعصاب و تقویت 
روحیه بیمار، حضور در طبیعت توصیه می شد. اما 
وقتی امروز از گردشگری سلامت صحبت می کنیم 
یعنی سفری که به منظور تندرستی و سلامت شکل 
می گیرد. شاید هر سفری که به مناطق کوهستانی 
داشته باش��یم در تقویت روحیه ما تأثیر بگذارد. اما 
گاهی س��فر به منظور تقویت روحیه یا بهبود یک 
بیماری قرار است انجام شود. این تعریف گردشگری 
س��لامت اس��ت که باید در جامعه نهادینه شود.  او 
افزود: برگزاری کنفرانس علم��ی در اجلاس، طرح 
ش��دن مباحثی را به دنبال دارد که به دانش افزایی 
همه علاقه من��دان به س��رمایه گذاری در این حوزه 
می انجام��د و آنها را ب��ا مبانی نظ��ری و موضوعات 
مرتبط با این حوزه بیشتر آش��نا می کند. از سویی 
دیگر نمایش��گاه تخصصی که در حاشیه کنفرانس 
برگزار می شود فرصت های سرمایه گذاری در بخش 
گردشگری و قابلیت های ما در تجهیزات پزشکی را 
به نمایش می گذارد تا میهمانان اطمینان پیدا کنند 
که اگر مداخلات درمانی هم قرار است در گردشگری 
وجود داشته باش��د مازندران این قابلیت را به لحاظ 
فضاهای بیمارس��تان و هم به لح��اظ متخصصان 
درمانی و پزش��کان حاذق و تجهیزات پزشکی دارد.  
مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی 
استان مازندران گفت: مازندران در بحث گردشگری 
استان شناخته شده ای است. اما بزرگترین توفیق ما 
در این بخش این است که همه میهمانان را از پنجره 
گردشگری سلامت با مازندران آشنا  کنیم. بنابراین 
استفاده از موقعیت میزبانی در برگزاری اجلاس قطعا 
چاشنی کار ما خواهد بود. زیرا همه امتیاز ما همین 
میزبانی است که به شکل حساب شد ه ای این فرصت 
در اختیار مازندران قرار گرفت.  او با اش��اره به حضور 
بخش خصوصی در اجلاس و جذب سرمایه گذاران 
برای رون��ق دادن ب��ه این بخش از گردش��گری در 
اس��تان اظهارکرد: لابی های��ی که بخش خصوصی 
ما می تواند با بخش خصوصی کش��ورهای میهمان 
داشته باش��د مطمئنا می تواند زمینه هایی را برای 
ورود تورهای گردشگری سلامت ایجاد کند. اما این 
موضوع فعلا برای ما چندان در اولویت قرار ندارد. زیرا 
ما سرمایه گذاران قابل و مناسبی داریم که جلب نظر 
آنان برای فعالیت در این بخش برای ما یک موفقیت 
محس��وب خواهد ش��د. همین قدر که این اجلاس 
بتواند آنها را به گردش��گری سلامت علاقه مند کند 

اتفاق بزرگی خواهد بود. 

 خسارات 
200 میلیاردتومانی طوفان در سیستان

ش�هروند| طوفان در کمتر از یک م��اه، بیش از 
200 میلیارد تومان خسارات بر دوش سیستانی ها 
گذاشت و حالا خبر می رسد، قرار است با گرد و غبار 
سیستان و بلوچستان مقابله شود.  در همین مورد، 
مدیر ملی کمیته مقابله با پدیده گرد و غبار از تهیه 
طرحی جامع ب��ا نگاهی جدید برای رس��یدگی به 
مسأله گرد و غبار در شرق کش��ور خبر داد تا از وارد 
آمدن خسارت های سنگین جلوگیری به عمل آید؛ 
خساراتی همچون طوفان که به گفته اربابی مدیرکل 
دفتر ستاد بحران استانداری سیستان و بلوچستان 
طی 19 تیر ت��ا 15 مردادماه 202 میلی��ارد تومان 

خسارات در این استان برجای گذاشته است.  
به گزارش پایگاه اطلاع رس��انی سازمان حفاظت 
محیط زیست )پام (، ضیاء الدین شعاعی مدیرملی 
مقابل��ه ب��ا پدی��ده گردوغب��ار س��ازمان حفاظت 
محیط زیس��ت گفت: »طرح با توجه به شرایط بروز 
خشکس��الی بی��ش از 15س��اله و محدودیت های 
ایجادشده توسط همسایه شرقی و ارایه راهکارهای 
کنترل و کاهش شدت گرد و غبار در شمال سیستان 
و بلوچس��تان تهیه می ش��ود.«  او بازگشت تالاب  
هامون به وضع مطلوب گذش��ته را ناممکن دانست 
و بر ضرورت تهیه مدل با تعریفی جدید اش��اره کرد 
که اگر آب به دریاچه رس��ید از چه بخش هایی باید 
بهره برداری شود. وی با مقایسه بحران گردوغبار در 
غرب با آنچه در سیس��تان اتفاق می افتد، ادامه داد: 
»بحران های گرد و غبار و طوفان در غرب کش��ور با 
آنچه در سیستان اتفاق می افتد بسیار متفاوت است. 
درحال حاضر بسیاری از استان های کشور ازجمله 
ایلام، خوزس��تان، کرمان و جنوب اس��تان سمنان 
با این مش��کل مواجه هس��تند، ولی این بحران در 
سیستان به شکل حادی مشاهده می شود.«  وجود 
بادهای 120روزه منطقه سیستان که قبلا با عبور از 
روی آب ت��الاب بین المللی  هامون موجب تعدیل و 
خنکی هوای منطقه می شد، با وجود خشکسالی های 
چند س��ال اخیر، ریزگردها را با ایجاد آلودگی های 
بس��یار ش��دید همراه می آورد به طوری که مسأله 
ریزگرد در منطقه سیستان به  مهم ترین چالش، برای 

زندگی و سلامت ساکنان آن تبدیل شده است.    

 بستنی »پاک« 
دادگاهی و مجرم شناخته شد

خبرگ�زاری آن�ا| مع��اون فن��ی اداره کل 
محیط زیس��ت اس��تان تهران گفت: در پی اعلام 
شهرداری منطقه 18 تهران مبنی بر ورود فاضلاب 
دو کارخانه لبنی مجاور این منطقه به خیابان و آلوده 
کردن آب های زیرزمینی، کارخانه تولیدی »بستنی 
پاک« راهی دادگاه ش��د. داری��وش گل علی زاده با 
اعلام این که تمام کارخانجات اس��تان تهران مورد 
پایش مس��تمر قرار می گیرند، افزود: این کارخانه 
هفته گذشته برای ارایه توضیحات به دادگاه رفت 
چراکه فاضلاب و پساب آن وارد فضای سبز و سطح 
خیابان ها شده و سبب ایجاد آلودگی محیطی شده 
اس��ت.  او با یادآوری درخواست رسیدگی از سوی 
مردم، مسئولان سازمان های محیط زیست و وزارت 
بهداش��ت ادامه داد: کارخانه بس��تنی پاک یکی از 
واحدهای آلاینده زایی است که براساس پیگیری 
اداره محیط زیست تهران این کارخانه هفته پیش در 
دادگاه مجرم شناخته شده و طی یک ماه باید نسبت 
به تصفیه فاضلاب خود اقدام کن��د. او افزود: طرح 
پایش مستمر فاضلاب دو کارخانه لبنیات و بستنی 
پاک در حال انجام است. بر همین اساس پرونده این 
دو واحد در دادسرای منطقه 18 وجود دارد و قاضی 
پرونده نی��ز از لحاظ حقوقی این موض��وع را مورد 
بررسی قرار داده است که در این بررسی ها فعالیت 
کارخانه لبنیات پاک نیز با شبهاتی همراه بوده و این 
احتمال وجود دارد که تصفیه فاضلاب آن از سیستم 
خارج شده باشد.  معاون فنی اداره کل محیط زیست 
اس��تان تهران در توضی��ح این که چ��را فاضلاب 
کارخانجات لبنی منجر به از بین رفتن آس��فالت 
خیابان شده است و امکان وجود نیترات در آن نیز 
گفت: نیترات بالقوه در فاضلاب انس��انی به وجود 
می آید ام��ا فاضلاب کارخانج��ات لبنی هیچ گونه 
نیتراتی ندارد و آب هم اگر برای مدتی روی آسفالت 
بماند باعث از بین رفتن آن می ش��ود. گل علی زاده 
درخصوص منشأ بوی بد متصاعد شده از فاضلاب 
کارخانجات لبنیاتی منطقه 18 نی��ز توضیح داد: 
متاسفانه هنوز منشأ اصلی ایجاد این بوی بد به علت 
انجام فعالیت های عمرانی در این منطقه مشخص 

نشده اما در حال بررسی آن هستیم. 
این معاون اداره محیط زیس��ت اما به شهروندان 
اطمینان داد فاضلاب کارخانجات لبنی و به خصوص 
بویی که از آن متصاعد می ش��ود هیچ خطری برای 
سلامتی ش��هروندان نخواهد داشت و نگرانی از این 
بابت وج��ود ندارد.  به گفته او ح��دود 800 واحد در 
شهرک های صنعتی غرب تهران در مجاورت جاده 
مخصوص کرج واقع هس��تند که 40 ت��ا 50 واحد 
صنعتی آلاین��ده در بین آنها وج��ود دارد، هرچند 
ممکن اس��ت تعدادی از آنها دارای استاندارد باشند 
اما در کل مجموع فاضلاب این واحدها با پس��ماند 
انسانی مخلوط ش��ده و دفع آنها در چاه های جذبی 
منجر به آلودگی آب های زیرزمینی شده است، البته 
اداره محیط زیست استان در حال پایش مستمر این 

واحدهای آلاینده است.  

گزارش درخواست جامعه دانشگاهی از وزیر علوم در روز استیضاح

واقعیت ها را بی کم و کاست به مردم بگویید
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ش�هروند| ده ها نفر در براب��ر 50 نفر. ق��رار بود 
چهارشنبه ای که می آید، مجلس یکی از تاریخی ترین 
جلسه های اس��تیضاح را از س��ر بگذراند؛ استیضاح 
رضا فرجی دان��ا، وزیر عل��وم دولت یازده��م. دیروز 
ظهر اما برنامه عوض ش��د و جلسه استیضاح به فردا 
موکول شد، سه ش��نبه؛ دلیلش هم به گفته محمد 
دهقان، عضو هیأت رئیس��ه مجلس س��فر استانی 
رئیس جمهوری به اردبیل اس��ت و به درخواس��ت 

دولت، جلسه استیضاح وزیر یک روز جلوتر افتاده.  
حالا و با نزدیک تر شدن س��اعت به شروع جلسه 
اولین جلسه استیضاح وزیر، تعداد زیادی از استادان 
دانش��گاه و افراد فعال جامعه دانش��گاهی دراین باره 

واکنش نشان می دهند.  
هفته ای که گذشت برای وزارت علومی ها پرکارتر 
و البته پرحاشیه تر از همیش��ه بود.  هرچند یکی دو 
ماه بع��د از گرفتن رای اعتم��اد فرجی دانا از مجلس 
نهم، انتقادهای تع��دادی از نمایندگان مجلس به او 
شروع شد و حتی کار به جایی رسید که محمدمهدی 
زاهدی، رئی��س کمیس��یون آم��وزش مجلس به 
معاون وزیر گفت: »به رئیس��ت بگو او را با اردنگی از 
وزارتخانه بیرون می کنم.« اما حالا داستان جدی تر 
از همیش��ه اس��ت؛ 50 نفر از منتقدان همیش��گی 
فرجی دانا، بالاخره طرح اس��تیضاح وزی��ر علوم را به 
جریان انداخته اند؛ کس��انی که گفته می شود آنها و 
اعضای خانواده هایشان جزو کسانی اند که در دولت 
نهم و دهم با بورس��یه های غیرقانونی به تحصیلات 
تکمیلی دانش��گاه ها راه یافته اند و ح��الا وزیر علوم 
اسامی آنها را منتشر کرده است.  حالا سه شنبه صبح 
حسن روحانی، رئیس جمهوری باید با وزیر علومش 
به مجلس برود تا همراه ب��ا او از عملکرد وزارت علوم 

درحالی که هنوز به یک سال نرسیده، دفاع کنند.  
اما هرچه به جلسه استیضاح وزیر علوم نزدیک تر 
می شویم، تعداد اظهارنظرها و واکنش ها دراین باره 
بیشتر می شود؛ از معاونان و مس��ئولان وزارت علوم 
گرفته تا افراد فعال جامعه دانش��گاهی و حتی دیگر 

وزرای کابینه.  
دو روز پیش ب��ود که در ش��بکه های اجتماعی 
فهرس��ت 600نفره ای منتشر ش��د که گفته شد 
قسمتی از نام های کسانی است که در دولت نهم و 
دهم از بورسیه های غیرقانونی دانشگاه ها استفاده 
کرده اند؛ فهرس��تی که در آن ع��لاوه بر نام حدود 
600 نفر از این افراد، نام رش��ته های دانشگاهی و 
دانش��گاه های محل تحصیل این اف��راد هم در آن 
آمده بود.  حالا اما مجتبی صدیق��ی، معاون وزیر 
علوم و رئیس س��ازمان امور دانش��جویان با اعلام 
این که لیس��ت هایی که ب��ا عنوان »اس��امی افراد 
استفاده کننده از بورس��یه خلاف روال قانون« در 
فضای مجازی منتشر شده مورد تأیید وزارت علوم 
نیست، گفته که وزارتخانه متبوعش این موضوع را 
پیگیری قضایی می کند. او گفته ظاهرا اطلاعاتی 
که منتشر ش��ده در روزهای آخر دوره مسئولیت 
قبلی از سیس��تم بیرون رفته اس��ت: »منشأ این 
بی اخلاقی ه��ا افرادی هس��تند ک��ه ارتباطاتی با 
عناصر سیستم قبلی داش��ته اند و این اطلاعات را 
منتشر کرده اند.  ش��اهد این ادعا هم این است که 
تمام اطلاعات قدیمی و غیرمس��تند بوده و شامل 
اقدامات انجام ش��ده در این دوره نیست؛ به همین 

خاطر هیچ کدام از این اسناد واقعی نیستند.« 

صدیقی گفته فردی که در فضای مجازی لیست 
بورسیه ها را منتش��ر کرده در پی انتقام گیری است: 
»فردی که جواب منفی درخصوص بورسیه خود در 
این دوره دریافت کرده به دنبال آن بوده تا با استفاده 
از ارتباط خود با سیستم قبلی، دس��ت به این اقدام 
غیراخلاق��ی بزند و فضای جامع��ه را مخدوش کند 
و از این جهت که با بورس��یه او مخالفت شده، در پی 

انتقام گیری است.« 
او همچنین گفته از فرصت اس��تیضاح فرجی دانا 
برای آگاهی بخش��ی به نمایندگان و مردم استفاده 
خواهیم کرد: »امیدوارم نمایندگان با توضیحات وزیر 

علوم قانع شده و اجازه فعالیت او را صادر کنند.« 
وحید احم��دی معاون پژوهش و فن��اوری وزارت 
علوم هم درباره استیضاح وزیر علوم به »ایلنا« گفته: 
»مدعیان افت کیفیت علمی دانشگاه ها، معیارهای 
خود را ارایه دهند.« او ادامه داده اس��ت:  »یکس��ری 
از مراکز وج��ود دارند که تخصصش��ان در ارایه آمار 
اس��ت و همان مراکز که یکی از آنها مرکز منطقه ای 
شیراز است و قبلا هم این گزارشات را تهیه می کرده 
در س��ال های 2013 و 2014 آماری تهیه کرده که 
نش��ان می دهد ما در تولید مقال��ه نه تنها هیچ افتی 
نداش��ته ایم بلکه با افزایش تولید مقال��ه نیز مواجه 
بوده ایم.  خوشبختانه هم از لحاظ تعداد مقاله و هم از 
لحاظ کیفیت رشد علمی مقالات در این دولت بسیار 

چشمگیر است.« 
محم��ود گ��ودرزی، وزی��ر ورزش و جوانان هم 
گفته: »با دکتر فرجی دانا آش��نایی 34س��اله دارم 
و ایش��ان را فردی لایق ب��رای وزارت علوم می دانم. 
آقای فرجی دانا فردی دانش��مند اس��ت و زندگی 
سالم و بی شائبه ای داش��ته و همیشه بر مدار قانون 
حرکت کرده اس��ت.  قانون م��داری و رعایت قانون 
دغدغه نمایندگان مردم در مجلس است و به نظرم 
فرد قانونگرای��ی مثل دکتر فرجی دان��ا نباید مورد 
اس��تیضاح نمایندگان محترم قرار گی��رد.  من او را 
بهترین فرد برای تص��دی وزارت علوم می دانم و به 
نظرم استیضاح وی در جلسه روز چهارشنبه مجلس 
رای نمی آورد و دکتر فرجی دانا ان ش��اءالله با قدرت 
در کنار دولت تدبیر و امید نارس��ایی ها و مشکلات 

وزارت علوم را حل می کند.« 

رئیس دانشگاه آزاد: فرجی دانا به خوبی به 
وظایف وزارتی خود عمل کرده

علاوه بر مس��ئولان وزارت علوم، حمید میرزاده، 
رئیس دانش��گاه آزاد اس��لامی که تا به حال درباره 
استیضاح وزیر علوم واکنشی نشان نداده بود، حالا از 
فرجی دانا خواسته تا در جلسه استیضاحش، واقعیات 
را به مردم بگوید. او دراین باره گفته است: »امیدوارم 
نمایندگان مجلس ش��ورای اس��لامی در جلس��ه 
اس��تیضاح وزیر علوم به خدمات ارزنده و تلاش های 

این مدیر انقلابی توجه کنند.« 
فرجی دانا ادامه داده است: »فرجی دانا به خوبی به 
وظایف وزارتی خود عمل کرده که شاهد این مدعا حل 
شدن بسیاری از مشکلات آموزش عالی در بخش های 
دانشگاه های دولتی و غیردولتی در مدت کوتاه وزارت 
او است.  فرجی دانا باید واقعیت ها را برای مردم بازگو 
کند چراکه تاکنون کار خلاف قانونی انجام نداده است 
و حضورش در وزارت علوم موجب امید و نشاط علمی، 

فرهنگی و سیاسی در دانشگاه ها شده است.« 
 توصیه سه چهره ماندگار به مجلس: 

علم و سیاست را قاطی نکنید
اما این فقط مس��ئولان وزارت علوم و دانشگاه آزاد 
نیستند که دو روز مانده به برگزاری جلسه استیضاح 
درحال دفاع از عملکرد وزیر علومند. دیروز سه چهره 
ماندگار از نمایندگان مجلس خواسته اند در استیضاح 

وزیرعلوم تعجیل نکنند.  
غلامرضا اعوان��ی، نص��رالله پورج��وادی و کریم 
مجته��دی از چهره های ماندگار کش��ور و اس��اتید 
برجسته کشور در رشته فلسفه و عرفان این سه چهره 

ماندگارند که از وزیر علوم حمایت کرده اند.  
غلامرضا اعوانی، فیلس��وف ایرانی و چهره ماندگار  
سال 82 دراین باره گفته اس��ت: »هر زمانی که علم 
تحت تأثیر سیاس��ت و تصمیم گیری های سیاسی 
قرار گرفته بیش��ترین ضربه ها را خورده است.  علم و 
سیاست کاملا دو مقوله تفکیک شده است و هر وقت 
سیاست و سیاسی کاری به علم می چسبد علم مورد 

لطمه واقع می شود.« 
اعوانی با بیان این که در گذشته شماری از اساتید 
بسیار عالی دانشگاه ها تنها به دلایل مسائل سیاسی 
کنار گذاشته شدند، ادامه داده است: »نباید اساتید 

را براساس مس��ائل سیاس��ی ارزیابی کرد بلکه باید 
معیارهای علمی در این ارزیابی ها حرف اول و آخر را 
بزند. هر کسی را که چهار بار به مجلس ببرند و سوال 
و جواب کنند قطعا در کارکرد و سیستم مدیریتش 
اخلال ایجاد خواهد ش��د.  بنابرای��ن وقتی چهار بار 
فرجی دانا را برای این کار به مجلس احضار کرده اند 
نباید تصور کنند قدرت تصمیم گیری و اختیار به او 

داده اند.« 
نصرالله پورجوادی، چهره ماندگار در حوزه عرفان و 
عضو شورای انقلاب فرهنگی هم با انتقاد از استیضاح 
فرجی دانا به »ایس��نا« گفته است: »دخالت مجلس 
در آموزش عالی و به طورکل��ی وزارت علوم را کاری 
ناصحیح می دانم زیرا وزارت عل��وم با وزارتخانه های 
دیگر مثل وزارت پست و تلگراف، وزارت کار و وزارت 
کشور فرق دارد و نمی تواند اینگونه به دست مجلس 

اداره شود.« 
این چهره ماندگار ادام��ه داد:  »تاکنون هر جایی 
که مجلس به امور دانش��گاهی و آموزش عالی ورود 
کرده اس��ت لطمات بزرگی به این ارگان وارد کرده، 
از سهمیه بندی دانش��جویان بگیرید تا تصمیمات 
دیگری که در ش��ورایعالی انق��لاب فرهنگی با آنها 

مخالفت کرده ایم.« 
به گفته دکتر پورجوادی دانشگاه ها باید استقلال 
داشته باش��ند و سیاسی کردن دانش��گاه ها به ضرر 

وزارت آموزش عالی تمام خواهد شد. 
صادق آیینه وند، رئیس پژوهش��گاه علوم انسانی 
و مطالعات فرهنگی که اس��تاد تاریخ اسلام و چهره 
ماندگار دوره شش��م هم هس��ت، گفته شبهه ای در 
ش��خص وزیر علوم و عملکردش نیست: »وزیر علوم 
فردی صادق، پاک، دانش��مند و جزو نف��ر اول دوره 
تحصیلات خود هس��تند. از طرف دیگر دانشگاه در 
این مدت بسیار آرام و بانش��اط بوده و ما هیچ تنش 
و اضطرابی ندیدیم.  وقتی صحب��ت بعضی از افراد را 
مبنی براین که دانش��گاه مضطرب است می شنوم، 
بسیار تعجب می کنم و از خود سوال می کنم که چرا 
این ش��ایعات را پراکنده می کنند؟ من نمی خواهم 
بگویم حالا که هیچ ش��بهه  ای در شخص وزیر علوم 
و عملکردش نیس��ت، نمایندگان براساس شبهات 
سیاسی وزیر علوم را استیضاح می کنند، این مسأله 
حتم��ا دلیل��ی دارد که م��ن نمی دانم و ان ش��اءالله 

مشخص خواهد شد.« 
محمدرض��ا نوری دلویی،  اس��تاد تمام دانش��گاه 
علوم پزش��کی تهران و موس��س پژوهش��گاه ملی 
مهندسی ژنتیک و فناوری زیس��تی هم دراین باره 
به »ایس��نا« گفته اس��ت:  »با کدام انصاف، منطق و 
ارزیابی خیرخواهان��ه و وجدانی، می ت��وان کمتر از 
10 ماه مسئولیت را آن هم در شرایط بسیار دشوار، 
برای داوری خداپس��ندانه کافی دانست؟ اینجانب 
به عنوان معلمی س��رد و گ��رم چش��یده و پایه 36 
دانشگاه و با شناخت نزدیک به سه دهه از آقای رضا 
فرجی دانا - به ویژه از اواسط دهه 60 تا اوایل دهه 70 
که در مسئولیت های معاون دانشگاه تهران و رئیس 
دانش��کده علوم بوده ام – او را ف��ردی مومن، نجیب، 
خیرخواه، فروتن، صبور، توانا و سختکوش می شناسم 
که با شناختی گسترده از دانشگاه، دغدغه پیشرفت 
آموزش عالی کش��ور را در س��ر دارد. افزون بر این، او 
انس��انی فرهیخته، استادی ش��اخص و دانشمندی 

روزآمد است.« 

شهروند| اواخر هفته گذش��ته که دومین جلسه از 
ش��ورایعالی پیوند اعضا به ریاست وزیر بهداشت برگزار 
شد، اتباع بیگانه هدف اصلی قرار گرفتند. برای اعضای 
این شورا اتباع بیگانه مجاز و غیرمجاز تفاوتی نداشتند. 
آنها تصمیم گرفتند تا جلوی پیوند عضو آنها در ایران را 
بگیرند و بدین ترتیب رأی به مصوبه ای دادند که باعث 
شد  اتباع بیگانه ای که پیش از این می توانستند با مجوز 
وزارت بهداشت از هموطنشان، پیوند عضو داشته باشند، 
در آت��ش قاچاقچیان اعضای بدن بس��وزند و حتی اگر 
در ایران جان دهند هم نمی توانند از تس��هیلات پیوند 
برخوردار شوند. اعضای ش��ورایعالی پیوند عضو بر این 
نظر هس��تند که این افراد برای انجام عمل پیوند باید 
به کشورش��ان برگردند یا حداقل به یکی از کشورهای 
همسایه ش��ان بروند. چرا که در ایران حتی با پرداخت 
هزینه های جراحی و همراه داشتن فرد داوطلب اهدای 
عضو، دیگر به هیچ وجه برای این افراد خدمات پیوند ارایه 
نمی شود. این مصوبه در شرایطی مورد تأیید قرار گرفت 
که پیش از این براس��اس قانون وزارت بهداشت، اتباع 
بیگانه ش��رایطی برای پیوند عضو داشتند که هر  سال 

تعدادی از این افراد را برای جراحی به ایران می کشاند. 
پیوند عضو اتباع بیگانه   به بدنامی  کشور   

نمی ارزد
اما حالا شورایعالی پیوند عضو، تنها راه حل را بازگشت 
اتباع بیگانه به کشورشان می داند. امید قبادی، کارشناس 
واحد نظارت و بازرس��ی اداره پیوند بیماری های خاص 
وزارت بهداشت و عضو شورایعالی پیوند اعضا، اینها را به 
»شهروند« می گوید و ادامه می دهد: »براساس مصوبه 
این ش��ورا، به طورکلی پیوند عضو برای اتباع بیگانه در 
کشور ممنوع ش��د، پیش از این اتباع بیگانه با شرایطی 
می توانس��تند این جراحی را انجام دهن��د ولی حالا در 
این جلسه تصمیم دیگری گرفته شد.« او درباره دلیل 

این تصمیم توضیح می دهد: »بررس��ی های ما نش��ان 
می دهد که در  س��ال 92، حدود 2700 پیوند عضو در 
کشور انجام شد که 91 مورد آن مربوط به اتباع بیگانه 
بود، این درحالی است که بیشترین مفسده هم از این 91 
مورد ایجاد شد؛ مواردی که واقعا عجیب بود. برای نمونه 
کسانی با شناسنامه ایرانی می آمدند و خودشان را برای 
پیوند معرفی می کردند اما در ات��اق عمل افراد دیگری 
جراحی می ش��دند یا اف��رادی مراجع��ه می کردند که 
شناسنامه های جعلی داشتند، به همین دلیل تصمیم 
بر این ش��د که این 91 مورد پیوند، نمی ارزد به این که 

آرمان های کشور را زیر سوال ببریم.« 
قبادی می گوید: »اتباع بیگانه که برای پیوند مراجعه 
می کنند، کسانی هستند که در کشور خودشان شرایط 
پیون��د را دارند، عراقی ه��ا، عربس��تانی ها و... جزو آنها 
هستند، اینها یا می توانند برای پیوند به کشور خودشان 
برگردند یا به یکی از کشورهای نزدیک مراجعه کنند.« 
قبادی به پیشنهاد وزارت بهداشت برای متقاضیان پیوند 
اشاره می کند. »وزارت بهداش��ت این آمادگی را دارد تا 
اگر این کشورها، بخش پیوند عضو ندارند، این وزارتخانه 
می تواند متخصصان خود را برای آموزش به این کشورها 

بفرستد.«
آمارها نشان می دهد در ایران یک میلیون و 452 هزار 
و 513 نفر تبعه کشور افغانس��تان و پس از آن 51 هزار 
و 506 نفر عراقی، 17 هزار و 731 پاکستانی، 1639نفر 
تبعه کش��ور ترکیه و 24 هزار و 290 نفر دیگر هم تبعه 
کش��ورهای دیگر زندگی می کنند، کس��انی که حتی 
در ایران متولد ش��ده اند و تحت قوانین کش��ور زندگی 
می کنند و هرس��اله به هر دلیلی ممکن است مبتلا به 
بیماری هایی شوند که نیاز به پیوند عضو پیدا کنند، با 
این همه کارش��ناس واحد نظارت و بازرسی اداره پیوند 
بیماری های خاص وزارت بهداشت معتقد است که این 

تصمیم وزارت بهداشت بي عدالتی در حق اتباع بیگانه 
نیست. »از میان 91 نفری که  سال گذشته پیوند عضو 
شدند، 23 تا 24نفرشان افغان بودند و مابقی پاکستانی و 
هندوستانی و... بودند. اما زمانی  بدنامی برای ایران ایجاد 
می شود که در کشور قاچاق عضو صورت گرفته، بنابراین 
بهتر است که هیچ پیوندی برای این گروه انجام نشود.« 
به گفته او، پیوند عضو یک جراحی اورژانسی نیست، فرد 
می تواند برای پیوند به کش��ورش برگردد. قبادی ادامه 
می دهد: »این که ما برای 24، 25 نفر افغان یا همان 91 
نفر، بخواهیم سازوکار نظارت و بازرسی تعریف کنیم، 
انصاف نیست، نه این که شرایط پیوند عضو را برایشان 
فراهم نکنیم. ما نمی توانیم بودجه کش��ور را صرف این 
بخش کنیم و مدام نظارت داشته باشیم که این پیوندها 

در بیمارستان ها به چه صورت انجام می شود.«
او تأکید می کن��د که این افراد می توانن��د در ایران از 
خدمات دیالیز اس��تفاده کنند و محدودیتی برایشان 
وجود ن��دارد. توضیحات کارش��ناس واح��د نظارت و 
بازرسی اداره پیوند بیماری های خاص وزارت بهداشت 
در شرایطی بر بازگشت اتباع بیگانه به کشورشان برای 
انجام پیوند عضو تأکید می کن��د که برخی از این اتباع، 
به ویژه افغان، چنین امکانی را در کشورش��ان ندارند و 
ایران درس��ت همان کشور همس��ایه ای است که برای 

پیوند می توانند به آن مراجعه کنند. 
محروم کردن پناهندگان در ایران     خلاف است
این مصوبه شورایعالی پیوند اعضا، واکنش مدیرعامل 
انجمن حمایت از زنان و کودکان پناهنده و آواره را همراه 
داشت. فاطمه اشرفی با غیرقانوني خواندن این مصوبه به 
»شهروند« می گوید: »در ماجرای قاچاق عضو بیشترین 
ایراد به کسانی بود که از کشورهای بحرین و عربستان 
برای پیوند عضو مراجعه می کردند، نظر وزیر بهداشت 
این بود که اتباع مسلمان سایر کشورها که نیازمند هم 

هس��تند، در صورت امکان در ایران پیوند عضو شوند، 
تأکید او بر اتباع بیگانه مسلمان کشورهای منطقه بود، اما 
درنهایت تصمیم دیگری گرفته شد.« اشرفی می گوید: 
»افرادی هستند که از کش��ورهای عربستان و بحرین 
و... به ایران می آیند و با وجود هزینه های فراوان، تمایل 
دارند در یک کشور شیعه جراحی پیوند داشته باشند، 
خیلی از این افراد توانایی دارند برای پیوند به کشورهای 
اروپایی برون��د اما ترجیح می دهند ک��ه در ایران عمل 
کنند، گروه دیگری هم هستند که مربوط به اتباع افغان 
یا عراقی می شوند، اینها مهاجرانی هستند که به ایران 
پناهنده شده و براساس کنوانسیون 1951 سازمان ملل 
پناهندگی آنها در ایران پذیرفته ش��ده است.« به گفته 
مدیرعامل انجمن حامی، دولت ایران که وزارت بهداشت 
جزو آن به ش��مار می رود، نمی تواند تفکیکی برای آنها 
قایل شود، این مس��أله از نظر حقوق بین المللی تخلف 
آشکار است، چون ایران به کنوانسیون مربوطه پیوسته 
و باید حقوق آنها را در نظر گیرد و مانند اتباع خود با آنها 

برخورد کند. 
به اعتقاد اش��رفی، کس��انی که در زمینه پیوند عضو 
تخلفاتی مرتکب شدند، بیش��تر با انگیزه مالی و کسب 
درآمد بیش��تر انجام شد، مسأله این اس��ت که عوامل 
اجرایی تخلف کردند اما متقاضیان باید تقاص آن را پس 

دهند. 
او تأکید می کن��د: »پناهندگان افغان ی��ا عراقی، در 
چارچوب قواعد و قوانین پناهندگ��ی در ایران زندگی 
می کنند، بنابراین باید از این مزایا هم استفاده کنند، آنها 
که نمی توانند به کشورشان برگردند، اصلا در کشورشان 
چنین امکاناتی نباشد.« اش��رفی این مصوبه را خلاف 
قوانین می داند. »پزش��کان قس��م خورده هستند، آنها 
حق ندارند تابعیت بیمار را ملاک قرار دهند و او را درمان 

نکنند.« 
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